
مرحلــه جدیــد اردوی تیــم جوانــان ایــران از اول 
دی آغــاز شــده اســت و اردوی تیــم جوانان ایران 
بــا غیبــت چهار بازیکن اصلی پیگیری می شــود.

در شــرایطی کــه صمد مرفــاوی ۳۰ بازیکن را به 
اردو دعوت کرده و قرار بود برخی از این نفرات 
پــس از اتمــام دیدارهای این هفته لیگ برتر و 
دســته اول به اردو اضافه شــوند اما دیروز هم 

خبــری از حضور چهــار بازیکن نبود.
محمد امین حزباوی از فولاد، فرهاد زاوشی از 
هــوادار، علیرضا ســعدی پور و ابوالفضل بابایی 
از فجرسپاســی نفراتی هســتند که باشــگاه های  
آنهــا هنــوز این بازیکنان را در اختیار کادرفنی تیم 

جوانان قرار نداده  اســت.
مرفــاوی و مدیــران تیــم جوانــان در هفته هــای 
گذشــته بارهــا از ســرمربیان و مدیــران باشــگاه ها 
درخواســت کــرده بودنــد بــا توجــه بــه اهمیــت 
اردوهــای باقیمانــده تــا زمــان اعزام تیــم جوانان به 
ازبکســتان جهــت حضــور در رقابت هــای قهرمانی 
آســیا، نفــرات دعــوت شــده بــدون مشــکل در 
تمرینــات شــرکت کننــد امــا با وجود گذشــت چهار 
روز از آغــاز اردو، تیــم جوانــان همچنــان در غیــاب 
برخــی چهره هــای تأثیرگــذار خــود تمریــن می کند. 
مــوردی کــه در اردوی تدارکاتی چند هفته گذشــته 

در عمــان هــم وجــود داشــت.

عدم همکاری فولاد، هوادار و فجرسپاسی با جوانان

دست مرفاوی و تیمش در 
پوست گردو ماند!

خبری از خصوصی سازی

 واقعی سرخابی  ها 
نیست

در اواسط اسفند 14۰۰ بود که فروش 
بخشی از سهام سرخابی  ها به مردم 
و پیشکسوتان این دو باشگاه تهرانی 
آغــاز شــد امــا 1۰ مــاه بعــد از آن تاریــخ 
هنــوز هــم مثــل دفعــات قبلــی خبری 
از یــک خصوصی ســازی واقعــی در 
دو باشــگاه پرســپولیس و اســتقلال 

. نیست
ایــن  در  دادن  وعــده  و  صحبــت 
خصــوص بیــش از دو دهه اســت که 
ادامــه دارد و ده  هــا بــار ادعــا شــده که 
مثلاً تا همین ســه تا 6 ماه آینده یا تا 
پایان ســال این دو باشــگاه به بخش 
خصوصی واگذار می شوند. واقعیت 
امــا ایــن اســت کــه اینک در دهــه اول 
دی مــاه 14۰1 فقط قســمتی از ســهام 
ســرخابی  ها توســط مــردم خریــداری 
شــده و بعضــی بازیکنــان و اعضــای 
قدیمــی اســتقلال و پرســپولیس هم 
اقــدام بــه خریــد ایــن ســهام کرده اند. 
اســت  همانــی  امــور  ســایر  منتهــا 
کــه پیش تــر بــود؛ امــور دو باشــگاه 
همچنــان بــا پــول دولــت می چرخــد، 
رؤســا و اعضــای هیــأت مدیــره آنهــا 
بــازوی  کــه  ورزش  وزارت  توســط 
دولــت در امــر تربیــت بدنــی اســت 
تعییــن می شــوند و رونــد واردســازی 
ســرخابی  ها بــه بــورس و فرابــورس 
هــم بــا ابهام  هــای اجرایــی متعــددی 
عجین است و معلوم نیست که چه 
آثــار مثبتــی بــر اثر ایــن فراینــد فراهم 
آمــده و مراتــب کاربردی آن چیســت.
قطعــاً  خصوصی ســازی  ســازمان 
کارهــای زیــادی در راه انتقــال ایــن 
بخــش خصوصــی  بــه  باشــگاه  دو 
یــک  آن  حاصــل  امــا  داده  انجــام 
نیســت.  واقعــی  خصوصی ســازی 
ذیربــط،  مقام  هــای  اعتــراف  بــه 
هنــوز کــه هنــوز اســت، ســرمایه  ها و 
بدهکاری  هــای دو باشــگاه بــه طــور 
دقیــق مشــخص نشــده و اعــداد بــا 
یکدیگــر نمی خواننــد و آنهــا حتی این 
خواســته بدوی و بدیهی را که صورت 
هزینه  های خود را برای تیمی که این 
فصل بســته اند، اعلام و آن را به طور 
مکتوب به ســازمان خصوصی سازی 
ارائــه نماینــد، اجابــت نکرده انــد. هــر 
دو باشــگاه هنوز به ده  ها شــخصیت 
حقیقی و سازمان حقوقی بدهکارند 
و پرونده  های تسویه نشده پرتعدادی 
با بازیکنان و مربیان خارجی پیشین 
خــود دارنــد. ایــن افــراد خارجــی چون 
نتوانســته اند بــا زبــان خــوش پــول و 
حقوق معوقه خویش را از سرخابی  ها 
بگیرند، به فیفا شکایت برده اند و این 
نهاد جهانی هم طبعاً به نفع آنها رأی 
داده اســت. ماهی نیست که سپری 
شــود و در آن یــک مهلت گــذاری تــازه 
توســط فیفــا یــا »CAS« )دادگاه عالی 
ورزش جهــان( بــرای پرداخــت ایــن 
دیــون تعییــن نشــود. در همــه ایــن 
احــکام تأکید می شــود که اگر مهلت 
مقــرر رعایت نشــود و پــول طلبکاران 
و  نقــل  پنجــره  نگــردد،  پرداخــت 
انتقالاتی دو باشــگاه بســته می شــود 
و حتی 6 امتیاز از اندوخته دو باشگاه 
در جــدول رده بنــدی لیــگ فوتبــال 
کشــور کســر می گــردد و بنابرایــن در 
طــول ســال کمتــر پیــش می آیــد کــه 

ایــن پنجــره بــاز باشــد!
نــه تنهــا ایــن امــور توســط نهادهــای 
و  مدیریــت  کشــور  ورزشــی 
درخواســت  های مالــی خارجــی آنهــا 
تأمین و پرونده  های مفتوحه، مختومه 
نشــده بلکه برگه  های ســهام زیادی از 
دو باشــگاهی کــه بــر اســاس اوصــاف 
فوق روی هوا هســتند و همچنان نان 
دولــت را می خورنــد و بــا پــول آن ارتزاق 
می کنند، به هواداران فروخته شده و 
آنهــا دائمــاً از خودشــان می پرســند که 
فایــده ایــن ســرمایه گذاری و ســهامی 
کــه قــرار اســت متعلــق بــه آنان باشــد، 
چیســت و بــا آن چــه کاری می تواننــد 
انجــام بدهنــد. اگــر بــه همــه آنچــه کــه 
»خصوصی ســازی  آمــد  شــرحش 
باقــی  بحثــی  می گوینــد،  موفــق« 
نمی مانــد امــا چنانچــه شــرایط فعلــی 
حاکــی از پیــچ در پیــچ شــدن فزون تــر 
اوضــاع و نمــاد یــک کلاف بــزرگ و 
بشــدت ســردرگم اســت، فقــط بایــد 
اذعان داشــت؛ دســت تان درد نکند!

 zسرمقاله

 zگزارش

وحید شمسایی

مذاکره برای بازی تدارکاتی

 تیــم ملــی فوتســال ایــران در تــاش اســت تــا بــا حضــور چند تیــم خارجی، 
تورنمنتــی را بــرای فیفــادی اســفندماه برگــزار و اردوهای آماده ســازی خود 
را در فاصلــه چنــد مــاه تــا بازی های مقدماتی قهرمانی آســیا در ســال آینده 
پربارتــر کنــد. بــا پاســخ منفــی چنــد کشــور اروپایــی شمســایی بــا ســرمربی 
ایرانــی اندونــزی وارد مذاکــره شــده اســت. اندونزی با ســرمربیگری محمد 
هاشــم زاده در جــام ملت هــای ۲۰۲۲ آســیا عملکــرد قابل توجهی داشــت.

دراگان اسکوچیچ

تیم جدید مربی سابق تیم ملی

صعــود تیــم ملــی فوتبال ایران به همراه اســکوچیچ و دســتیارانش، بــرای آنها رزومه 
خوبی ساخته است تا امروز هر یک از آنها با پیشنهادهایی از سوی تیم های مختلف 
مواجه باشــند. در همین راســتا کرونوســاو رندولیچ یکی از دســتیاران اســکوچیچ، 
اخیــراً بــه عنــوان ســرمربی جدیــد تیم زرینســکی بوســنی و هرزگووین انتخاب شــد. 
زرینســکی در حــال حاضــر صدرنشــین لیــگ بوســنی اســت. رندولیــچ در ایــن رابطه 

گفــت: »اگــر جاه طلبی هــای افراد باشــگاه را نداشــتم، ایــن کار را نمی پذیرفتم.«

علی دایی

تیتر یک خبرهای دیروز

مونــا فــرخ آذری و نــورا دایی، همســر و دختــر علی دایی دیروز)سه شــنبه( با 
پــروازی عــازم دبی بودند که هواپیمای حامل مســافران به ایران بازگردانده 
شد تا از خروج این دو نفر ممانعت شود. علی دایی اعام کرده آنها مشکلی 
بــرای خــروج از کشــور نداشــتند. برخی منابــع آگاه گفته اند در پــی اقدامات 
اخیر خانواده علی دایی و دعوت به اعتصاب، خانم فرخ آذری متعهد شــده 

بــود قبــل از خروج از کشــور نهادهای ذیربــط را از تصمیم خود مطلع کند.

تعلیق کمیته صدور 
مجوز حرفه ای 

فدراسیون فوتبال 
ایران و محرومیت 

پرسپولیس و 
استقلال از حضور در 

مسابقات آسیایی، دو 
تصمیم مجزا بود که 

کنفدراسیون فوتبال 
آسیا گرفت. حالا رفع 

تعلیق این کمیته، 
بدون شک دلیلی برای 

رفع محرومیت استقلال 
و پرسپولیس و یا سایر 
تیم های فوتبال نیست

در روزهایــی کــه فدراســیون ســرخوش 
از رفــع تعلیــق کمیتــه صــدور مجــوز 
حرفــه ای، از برنامه هایــی می گویــد کــه 
بــرای افزایــش اســتانداردها و تجهیــز 
ورزشــگاه ها بــه سیســتم VAR دارد، 
شــاید تــلاش مهدی تــاج و دوســتانش 
در فدراسیون فوتبال این برداشت را از 
اوضاع ایجاد کرده باشــد که بعد از رفع 
تعلیــق کمیتــه صــدور مجــوز حرفه ای، 
محرومیــت پرســپولیس و اســتقلال 
هــم بــه پایــان رســیده و مشــکلی بــرای 
حضــور ایــن دو تیــم در مســابقات 
آســیایی نیســت. ایــن امــا در حالــی 
اســت که شــاید تاج بواسطه حضور در 

کنفدراســیون فوتبال هیأت رئیسه 

آســیا موفق شــده که زمینــه رفع تعلیق 
کمیتــه صــدور مجوز حرفــه ای را فراهم 
کنــد امــا ایــن بــه معنــای رفــع مشــکل 

ســرخابی ها نیســت.
بعــد از گذشــت ماه هــا از قــول تــاج 
بــرای رفــع تعلیــق کمیتــه صــدور مجــوز 
حرفــه ای، فدراســیون فوتبــال بالاخــره 
بــا انتشــار مصاحبه ای از قــول مصطفی 
زارعــی روی ســایت رســمی فدراســیون، 
ایــن خبــر را بــه طــور رســمی اعــلام کرد.

زارعــی، مدیــر صــدور مجــوز باشــگاهی 
فدراســیون فوتبــال در ایــن مصاحبــه 
گفــت: »بــه دنبــال اتفاقاتی که در ســال 
گذشــته رخ داد، دپارتمــان صــدور 
مجــوز باشــگاهی از اســفند 14۰۰ تعلیق 
شــد. پــس از ایــن اتفــاق، فعالیت هــای 
زیــادی بــرای رفــع تعلیق صــورت گرفت 
AFC، آخریــن  و کمیتــه مســابقات 

تصمیــم کارگــروه صدور مجــوز حرفه ای 
را در روز 9 دســامبر 2۰22 )18 آذر 14۰1( 
بــرای برداشــتن تعلیــق تحمیــل شــده 
بــر فدراســیون فوتبــال ایــران تأییــد و 
موافقــت کــرد کــه AFC بــه نظــارت بــر 
کمیته صدور مجوز حرفه ای فدراسیون 
ایــران، برای بررســی پایبندی این کمیته 
بــه الزامــات اســتاندارد کیفیــت مجــوز 

حرفــه ای باشــگاه ها ادامــه بدهــد.«
واقعیت اما این اســت که تعلیق کمیته 
صــدور مجــوز حرفــه ای فدراســیون 
فوتبــال ایران و محرومیت پرســپولیس 
و اســتقلال از حضــور در مســابقات 
آســیایی، دو تصمیــم مجــزا بــود کــه 
کنفدراســیون فوتبال آســیا گرفت. حالا 
رفــع تعلیــق ایــن کمیتــه، بــدون شــک 
دلیلــی برای رفع محرومیت اســتقلال و 
پرســپولیس و یا ســایر تیم هــای فوتبال 

نیســت.
پرســپولیس و اســتقلال هنــوز مشــکل 
مالکیــت مشترک شــان را بــه طور کامل 
حــل نکرده انــد. ورودشــان بــه بــازار 
سرمایه به خصوصی ســازی نینجامیده 
و بدهی های شان همچنان پابرجاست. 
این دو باشگاه هنوز نتوانسته اند خیلی 
از آیتم هــای مدنظــر AFC را فراهم کنند 
و معلــوم نیســت با چــه امیدی ما از حل 
مشــکل آنهــا بــرای حضور در مســابقات 
آســیایی می گوییــم. بعــد از تعهدهــای 
احتمالــی که پیــش از رفع تعلیق کمیته 
صــدور مجــوز حرفــه ای داده شــده هــم 
دیگــر ایــن کمیته نمی توانــد کمک های 
قبــل را بــه آنها کند. ضمــن اینکه جدا از 
بحــث تعهــد حــالا دیگــر نظارت هــا هــم 
روی پرونده هــای باشــگاه های ایــران 

چنــد برابر شــده اســت.

عــلاوه بــر پرســپولیس و اســتقلال، 
همچنــان موضــوع فعالیــت تیم هــای 
ن  یــرا ا ل  تبــا فو لیــگ  ر  د صنعتــی 
پابرجاســت. همچنــان وزارت صنایــع، 
وزارت نفــت و وزارت ورزش، در لیــگ 
فوتبــال ایــران تیمــداری می کنند و هیچ 
اقدامــی بــرای واگــذاری ایــن تیم هــا بــه 
بخش خصوصی انجام نشــده است که 
البتــه هــر تیمــی هم که این پروســه را از 
ســر گذرانده اســت، محکوم بــه نابودی 

بــوده اســت.
بــا ایــن شــرایط آیــا قــرار اســت بــه رفــع 
تعلیــق کمیتــه صــدور مجــوز حرفــه ای 
دلخوش باشــیم؟ آیا برای کســب مجوز 
حرفه ای باشگاه ها هم برنامه ای در نظر 
داریــم؟ این فصل کدام باشــگاه های ما 
می تواننــد مجــوز حرفــه ای را دریافــت 

کننــد؟

وصال روحانـی
روزنامه نگار

رفع تعلیق کمیته صدور مجوز حرفه ای را به حساب باشگاه ها ننویسید

پرسپولیس و استقلال همچنان محروم از آسیا

سپاهان، ذوب آهن و فولاد خوزستان از تیم های 
پیشــگام در نصــب سیســتم VAR در ورزشــگاه 

خانگی خود هســتند.
و  عمومــی  روابــط  رئیــس  علــوی  امیرمهــدی 
»متعاقــب  گفــت:  فدراســیون  اطلاع رســانی 
برنامه ریــزی صــورت گرفتــه جلســات مرتبــط بــا 
موضــوع سیســتم کمــک داور ویدیویــی بخــش 
اعظمی از اهداف این روزهای فدراسیون فوتبال 
را تحــت شــعاع خــود قــرار داده اســت. بــر ایــن 
اساس دبیرکل فدراسیون فوتبال به عنوان مدیر 
پــروژه کمــک داور ویدیویــی بــا زیرمجموعه هــای 
مرتبــط بــه صــورت روزانــه جلســات متعــددی 
را برگــزار می کنــد.« او تأکیــد کــرد: »مدیرعامــل 
محتــرم باشــگاه ذوب آهــن اصفهــان بــه دیــدار 
مباحــث  و  رفــت  فوتبــال  فدراســیون  رئیــس 

مثبتــی در این نشســت پیرامــون موضوع تجهیز 
ورزشــگاه فولادشــهر بــه سیســتم کمــک داور 
ویدیــوی مطــرح شــد. همچنیــن روز چهارشــنبه 
هم نشســت مدیرعامل محترم باشــگاه گل گهر 
بــا رئیــس فدراســیون فوتبــال بــه انجــام خواهــد 
رســید کــه محــور آن بهره منــدی هرچــه ســریع تر 
از تجهیزات در ورزشگاه باشگاه گل گهر است.«

صــورت  بــه  مرتبــط  »جلســات  گفــت:  علــوی 
فشــرده تــداوم خواهــد داشــت. بــه نظر می رســد 
و  ســپاهان  و  خوزســتان  فــولاد  باشــگاه های 
پیشــگامان  عنــوان  بــه  اصفهــان  ذوب آهــن 
موضــوع تجهیز ورزشگاه های شــان به تکنولوژی 
VAR مطــرح بــوده و امیدواریــم بــا توجــه بــه عــزم 
به وجود آمده شــاهد اســتفاده تمام ورزشــگاه ها 

از ایــن تکنولــوژی باشــیم.«

گزارش جلسات برگزار شده فدراسیون با باشگاه ها

 VAR  اولین میزبان های سیستم

فوتبال ایران زیر  ذره بین2
   چهارشنبه  7 دی 1401  سال بیست و ششم  شماره 7211مدیریت فوتبال 

بهناز میرمطهریان
bmirmotaharian@yahoo.com

 حالا که فدراسیون فوتبال، رفع تعلیق کمیته صدور مجوز حرفه ای را به عنوان موفقیتی بزرگ فریاد می زند، با این پرسش مواجه می شویم که این کمیته، مدارک حرفه ای چند باشگاه از باشگاه های ایرانی را می تواند تأیید کند؟ 
چند باشگاه در نهایت مجوز حرفه ای دریافت می کنند؟ با وضعیتی که باشگاه های ما دارند، آیا رفع تعلیق این کمیته باعث خوشحالی است؟ چند باشگاه حرفه ای باقی مانده که این کمیته بخواهد مجوزی برایش صادر کند؟
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